

ကကြူ ၁၃
ဆု **DeKalb** ခီးထံပ်ဟီၣ်ကဝီကွီဟံၣ်ဖိယိဖိအအိၣ်.

စံးဘျးဘၣ်နုလနအိၣ်ဒီးဒ်တၢ်ဒီးတၢ်ပညိၣ်လၢကဟ့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအကံၢ်အစီဂုၤဖဲပန့ၣ်လီၤလၢအိးကထိဘၣ်အံၤ
အပူၤအယိန့ၣ်လီၤ. ယဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါကိးနံၤဒီးခိဖျိလၢပ **DCSD** ကွီသရၣ်ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်အတၢ်ထဲးဂံၢ်ထဲးဘါ
လၢတၢ်ပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်တပူၤယိ လၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤလိတၢ်လဲၤခိဖျိလၢအဂ့ၤကတၢ် လၢပတၢ်မၤလိတၢ်လၢအမၤအသး
ဒ်တၢ်နီၢ်နီၢ်အကတီၢ်အံၤအယိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၤကွီ လၢတၢ်ထံၣ်လိာ်သးလၢမဲာ်သကိးမဲာ်

တၢ်ထီၣ်ကွီအိၣ်ထံးစ့ၤလၢတန့ၣ်အတီၢ်ပူၤအံၤ ကဲထီၣ်တၢ်တၢ်လၢအတၢ်လၢကွီဖိတဖၣ်, မိၢ်ပာ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်, ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖ
အဂီၢ်, ဒ်လဲၣ်ဂုၤ, ပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်သကိးတၢ်တၢ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖၣ်လၢ ပကအိၣ်ယုၤလိာ်ဖိးလိာ်သးဒီး မ့ၢ်
တၢ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အသိလၢတၢ်မၤလိတၢ်ပပုၤကွီဖိတဖၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်မၤလိတၢ်လဲၤခိဖျိလၢ အလိတၢ်လီၤဆဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်
ပတဲသကိးတၢ်တၢ်ဒ်အညိၣ်န့ၣ်အသိး, ပပုၤမၤတၢ်ဖိ, ကွီဖိတဖၣ်, ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်အတၢ်ပူၤဖျးဒီးတၢ်အိၣ်မုာ်ဆိးပၤကမ့ၢ်တၢ်အ
ရ့ဒိၣ်လၢပဂီၢ် ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တၢ်အိၣ်သးတလိတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်အံၤအခါန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်ညါတၢ်လံအသိး, ကီၢ်ရ့ၣ်ကွီဟီၣ်ကဝီထဲးဂံၢ်ထဲးဘါ ဖဲလၢယုၤလဲ ၁၃ သီ လၢတၢ်နီၢ်ဟ့ၣ်လီၤတလၢတဘျီတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိချ
ပုၤဆၢကျဲးကတီၢ်ဆု ပုၤဘၣ်မုာ်ဘၣ်ဒါတဖၣ်ခဲလၢာ်အကတီၢ်ဖဲ ကမံးတံာ်မိၢ်ပုၤတဘျီစုာ်စုာ်န့ၣ်လီၤ. အကတီၢ်ဖဲကမံးတံာ်မိၢ်ပုၤအတၢ်
အိၣ်ဖျိဖဲ လၢစးပထုဘၣ် ၁၄ သီန့ၣ်, ဟီၣ်ကဝီဘိးဘၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးကတိၤသကိး တၢ်စးထီၣ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးန့ၣ်လီၤ. တဖဲ၁၄
သီအတၢ်ထီၣ်ယုၤလၢ ပုၤအိၣ်ပုၤဆိးလၢ **DeKalb** ခီးထံၣ်အဂ ၁၀၀၀၀ အဖိခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ် ၁၀၀ မ့တမ့ၢ် စ့ၤန့ၣ်တစ့, ဟီၣ်
ကဝီ ကစးထီၣ်တၢ်ဆိတလဲတၢ်မၤအကျိၤအကျဲးလၢတၢ်သးအသးဆု တၢ်လၢခံတပတီၢ်သ့ ဘၣ်ဆၢတဘၣ်မ့ၢ်လၢအဖဲန့ၣ်အမဲာ်
ညါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢယတၢ်ပဆၢရဲၣ်ကျဲးအဖိလၢ, **COVID-19** တၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၤတၢ်မၤကရူၢ် ကွၢ်စုာ်တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်အတၢ်
လဲလိာ်အသးကိးနံၤဒီးစုာ်စုာ်ဒီး သ့ၣ်ညါဟံၣ်နီၣ်လၢအိၣ်တၢ်ဒီးတၢ်ဆံးလီၤစ့ၤလီၤအဒိၣ်အမ့ၢ်လၢ ၁၄ -သီ တၢ်ထီၣ်ယုၤလၢ ပုၤ
အိၣ်ဆိးဖဲ **DeKalb** ခီးထံၣ်အပူၤအဂ ၁၀၀၀၀ ဂ ၈ စုာ်စုာ်န့ၣ်အိၣ် ၁၂၂ ဂ ဖဲ လၢစးပထုဘၣ် ၁၂ သီ န့ၣ်စ့ၤလီၤဆု ၁၀၄
ဂ ဖဲ လၢအိးကထိဘၣ် ၂ သီန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆိမိၣ်တယာ်လၢတၢ်စ့ၤလီၤကွၢ်ကွၢ်အပူၤ, ဟီၣ်ကဝီကန့ၣ်လီၤပၣ်ယုၣ်မၤသကိးလၢတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအပိာ်ထွဲထီၣ်အခံအံၤဒ်
သိးကကတဲာ်ကတိၤပပုၤမၤတၢ်ဖိ, ကွီဖိတဖၣ်, ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်လၢတၢ်ဆိတလဲဆုမဲာ်ညါတပတီၢ်အဂီၢ်-

တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ

- ဆဲးမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သးဒီး ဆုၣ်ချု ပုၤဖဲနီၤပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးကရူၢ် ခံန့ၣ်တဘျီစုာ်စုာ်
- ဆဲးမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်အိၣ်ဖျိၣ်သကိးဒီးပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတၢ်ကရူၢ်တဖၣ်
- ဆုတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိဆုပုၤမၤတၢ်ဖိအအိၣ်
- ဆုတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိပုၤမၤတၢ်ဖိ ၂-န့ၣ်လၢတၢ်က့ၤကဒါက့ၤဆု တၢ်အိၣ်သးလၢတၢ်မၤတၢ်လၢအယါယုာ်လိာ်သး
- တၢ်စးထီၣ်အပတီၢ် ...- တၢ်ဖိးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်သးလၢအယါယုာ်လိာ်သး (၁၀, ၁၁ ဒီး ၁၂ - လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိ)
- တၢ်ဟ့ၣ်လီၤ မိၢ်ပာ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်လၢ တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါလၢ အိၣ်လဲးတြီနံးကျိကျဲးလၢအဘၣ်ယး တၢ်ဟံၣ်လီၤသးလၢတၢ်က့ၤထီၣ်ကွီ
- တၢ်စးထီၣ်အပတီၢ် ...- တၢ်ဖိးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်သးလၢတၢ်မၤညိၣ်န့ၣ်အိၣ်တန့ၣ် ၅ သီ (၁၀, ၁၁ ဒီး ၁၂ - လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိ)
- ဒံၢ်ကွၢ်တၢ်တၢ်မၤလိ နံၤတတ်
- တၢ်စးထီၣ် တၢ်မၤလိ တသီလၢ တၢ်အိၣ်သးတၢ်မၤလိလၢအယါယုာ်လိာ်သးလျှုန့ၣ်အဂ ၆ ကရူၢ်အဂီၢ်
- တၢ်စးထီၣ် တၢ်မၤလိ တသီလၢ တၢ်မၤလိတၢ်အိၣ်သးလၢအယါယုာ်လိာ်သးလၢကွီဖိခဲလၢာ်လၢအယုထၢလၢကန့ၣ်လီၤမၤလိတၢ်ဒီး
- ဆဲးမၤတၢ်မၤလိတၢ်လၢအယံၤ/စီၤစ့ၤလိာ်သး လၢကွီဖိလၢတယုထၢလၢ ကန့ၣ်လီၤမၤလိတၢ်အဂီၢ်

ဝံသးစူတီဂ်နီဂ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်တယၢ်န့ၣ်အိၣ်န့ၣ် တၢ်ဆီတလဲအိၣ်သ့ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢ **COVID-19** တၢ်ဂ့ၢ်ထၢ ဖျိၣ်အဖီခိၣ်ဒီးဆူၣ်ချၢတၢ်န့ၣ်ကျဲအခဲအံၤလၢဟဲခီဖျိလၢ ကသံၣ်သရၣ်ပုၤဖဲၣ်နီၤတဖၣ်ဒီးဆူၣ်ချၢတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအ ဝဲကထိဘၣ် ၁၉ သီ, COVID-19 တၢ်မၤကရၢ ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢအချုးဆၢချုးကတီၢ် တလၢစုၣ်စုၣ်ဆူ တၢ်ကူၣ် ဘၣ်ကူၣ်သ့ကမံးတံၢ်မိၢ်ပျၢ ဒီးပျၢဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်ခဲလၢအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

COVID-19 တၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ် တၢ်မၤကရၢ တၢ်သံက့ၢ်လၢ တၢ်သံက့ၢ်အိၣ်ခဲအံၤခဲအံၤတဖၣ်

တၢ်သံက့ၢ်- မ့ၢ်ကီၢ်ရၣ်ဟီၣ်ကဝီၤ ဆၢတၢ် တၢ်ရၤလီၤသးအပတီၢ် လၢပုၤတတၢ်အိၣ်အိၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- COVID-19 တၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ် တၢ်မၤကရၢ က့ၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်စုၣ် တၢ်ဟံၣ်ဖျါဘၣ်ယး ပုၤဆါလၢတၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ် အိၣ်, တၢ်ဟံၣ်ကံၢ်ဟံၣ်ကျဲအိၣ်လၢအိၣ်ဒီး COVID-19 တဖၣ် ဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်လၢ ပုၤအိၣ်ဆိးလၢ DeKalb ခိးထံၣ်အဂၤ ၁၀၀,၀၀၀ အကျိအိၣ်ဆံးအါအကတီၢ်ဖဲ ၁၄-သီကတီၢ် နီၤသိးကဆၢတၢ်တၢ်ရၤလီၤသးအပတီၢ်လၢပုၤတတၢ်အပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံက့ၢ်- ပုၤတတၢ်အတၢ်ရၤလီၤအသးအပတီၢ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ကျိၣ်ကျိၣ်ယၢ် ကမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချၢဝဲကျိၣ် (Georgia Department of Public Health) န့ၣ်န့ၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ရၤလီၤသးလၢ ပုၤတတၢ်အပတီၢ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်လၢအပိၣ်ထွဲထီၣ်အခဲအံၤအသိး- လၢအခိၣ်အမ့ၢ်-လၢပုၤ ၁၀၀,၀၀၀ အကျိန့ၣ်ပုၤဆါအိၣ် အါန့ၣ်ဒီး ၁၀၀ ဂၤ စုၤ/တအါတစုၤ-ပုၤ ၁၀၀,၀၀၀ အကျိန့ၣ်ပုၤဆါအိၣ် ၆-၁၀၀ ဂၤ တအိၣ်/ဆံးစုၤ-ပုၤဆါအိၣ် ၁-၅ ဂၤ

တၢ်သံက့ၢ်- တၢ်မၤလိအိၣ်အတၢ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးအိၣ် လၢတၢ်မၤလိအပတီၢ်တပတီၢ်စုၣ်စုၣ်အဂီၢ် ဆူပုၤတတၢ်ဟီၣ်ကဝီၤ လၢတၢ်ဆါရၤလီၤအသးမ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- လၢဟီၣ်ကဝီၤဂီၤအပူၤ, “တၢ်ရၤလီၤအသးလၢအခိၣ်အမ့ၢ်” ဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤလိတၢ်အိၣ်သးလၢအယံ/လၢအစီစုၤ လိၣ်သးတက့ၢ်. တၢ်အံၤတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်လၢတၢ်မၤအိၣ်လၢဟီၣ်ကဝီၤကွဲၣ်ခဲလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး မ့တမ့ၢ် တၢ်ဘၣ်အိၣ်လီၤဖျိၣ် အဂီၢ်သ့န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်မ့ၢ်လၢကတီၢ်ဖျိၣ် မ့တမ့ၢ် ကတီၢ်ယံၣ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လၢဟီၣ်ကဝီၤဘီအပူၤ, “ရၤလီၤသးစုၤ/တအါတစုၤ” ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ယုထၢလၢလၢတဖၣ်အံၤ- တၢ်မၤလိတၢ်လၢအယံ/လၢအ စီစုၤလိၣ်သးဒိတကတီၢ်, တၢ်မၤလိလၢအယါယုၣ်လိၣ်သး, မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤလိဒ်တၢ်ညီန့ၣ်မၤအိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလိယါယုၣ်လိ ဝဲသးတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ရၣ်လီၤအိၣ်လၢကွဲၣ်ဖိတဖၣ်ယုထၢဝဲသ့လၢကထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်ထံၣ်လိၣ်သးလၢမဲၣ်သကိး မဲၣ် ယုၣ်ဒီးတၢ်မၤလိတၢ်လၢအယံ/လၢအိၣ်စီစုၤဖဲအိၣ်လၢဟီၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဂၤလၢအကဲထီၣ်သးသ့လၢရၤလီၤအသးစုၤ/တ အါတစုၤအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤအသးဒ်အပူၤကွဲၣ်လၢအခိၣ်ညီမ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤလိတၢ်လၢအိၣ်ကစၢ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်မၤပုၤတတၢ်အိၣ်စီစုၤလိ ဝဲသး ဒီးတၢ်စံးတၢ်မၤတၢ်လၢတၢ်မၤစုၤလီၤ တၢ်မၤရဲၣ်ကျဲခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢကဟံၣ်ခိၣ်ယၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢအပူၤဖျဲးအဂီၢ်လီၤ.

လၢဟီၣ်ကဝီၤဟ့ၣ်အပူၤ, “စုၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆါရၤလီၤသးတအိၣ်” ကလဲၤက့ၢ်ဆူ တၢ်မၤလိအခိၣ်ယၢ်ညီန့ၣ်အသိး လၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ ဟ့ၣ်ရဲၣ်ကျဲတၢ်အိၣ်သး ဒီးဟံၣ်လီၤတၢ်ပူၤဖျဲးအကျိအကျဲလၢတၢ်ကဘၣ်လူပိၣ်မၤထွဲအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံက့ၢ်- ဟီၣ်ကဝီၤကီၢ်ဖဲၣ်ကဆီတလဲအသးလၢခံတပတီၢ်အခါဖဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ဟီၣ်ကဝီၤကီၢ်ဖဲၣ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးလၢ “တၢ်ရၤလီၤအသးလၢအခိၣ်အမ့ၢ်” အကလုာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢကီၢ်ရၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ် သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢ ပုၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ကံၢ် ဆံးလီၤစုၤလီၤကွၢ်ကွၢ်အယိ, ကီၢ်ရၣ်ဟီၣ်ကဝီၤ အိၣ်ကတၢ်ကတီၢ်အသးလၢ ပုၤမၤတၢ် ဖိဒီးကွဲၣ်ဖိတဖၣ် အတၢ်ဟံၣ်ထီၣ်က့ၢ်ကွဲၣ်ကယိကယိ လၢအိၣ်ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဆါအနီၣ်ဂံၢ်လၢတအါထီၣ်လၢအိၣ်လၢ ၆-၁၀၀ ဂၤအဘၣ်စုၤ (အလွဲၢ်ဘီဟီၣ်ကဝီၤ) ကပျဲဟီၣ်ကဝီၤကီၢ်ဖဲၣ်လၢတၢ်ဆီတလဲဆူ တၢ်အိၣ်သးလၢအယါယုၣ်အသးန့ၣ် လီၤ. ဝံသးစူမနီၣ်လၢ တၢ်အိၣ်သးလၢအယါယုၣ်န့ၣ် ဆီတလဲအသးဆူ အလွဲၢ်ဂီၤ ဖဲပုၤဆါအနီၣ်ဂံၢ်အါထီၣ်လၢ ၁၀၀ အဖီခိၣ် မ့တမ့ၢ် ဆီတလဲအသးဆူ အလွဲၢ်ဟ့ၣ် ဖဲပုၤဆါအနီၣ်ဂံၢ်စုၤလီၤလၢ ၆ ဂၤအဖီလၢာ်သ့န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- ဖဲတၢ်မၤလိလၢအပၤယုၢ်လိာ်သးစးထီၣ်သးအခါန့ၣ်, တၢ်ကသုးကျဲၤရဲၣ်ကျဲၤပုၤကွီၢ်ဖိတဖၣ်ဒဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ကွီၢ်ကသုးကျဲၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်မၤလိလၢဒဲလဲၣ် ခံၣ်ပုၤ ဒီးသးန့ၣ်ထီၣ်အသးလၢ လိာ်ဖဲၣ်ဖျါရဲၣ်လီၤသး လၢကလူပိာ်မၤထွဲပုၤတတၢ်/နီၢ်ခိတၢ်အိၣ်စိစုၤယံၤလိာ်သးအတၢ်လိာ်ဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်လူပိာ်မၤထွဲ တၢ်ပုၤဖျဲးတၢ်န့ၣ်ကျဲၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤကွီၢ်တဖၣ်ကပၣ်ယုၢ်မၤသကိးဒီး ဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်လၢကရဲၣ်ကျဲၤတၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်လၢဒိပုၤဝဲၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလိလၢကျဲၣ်ကျဲၣ်တၢ်အိၣ်အတၢ် (တန့ၣ်တသိ ဒီးတန့ၣ် ခံသိ), မုၢ်သၢန့ၣ်တၢ်ကပၣ်ကီၤအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်လိတၢ်လၢ ကရၢဆဲးဆဲးဖိ, တၢ်သိၣ်လိလီၤဆီ, တၢ်သ့ၣ်ဆၢဖးကတီၢ်လၢ တၢ်ထံၣ်လိာ်အိၣ်ဖျါဒီးကွီၢ်ဖိ, မိၢ်ပၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါ, တၢ်မၤစၢတဖၣ်, တၢ်မၤလိတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လီၤဆီ, တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤပုၤယုၢ်မၤသကိးဒီးတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤတၢ်သိၣ်လိမၤလိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီ ဒီး ၅၀၄ ကွီၢ်ဖိတဖၣ် ကစးထီၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢလၢဖဲၣ်သကိးဖဲၣ်အခါဖဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- တၢ်မၤလိတၢ်အိၣ်သးလၢအကျဲၣ်ကျဲၣ်ကပျဲ ကီၢ်ရၢၣ်ဟီၣ်ကဝီၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ နီၢ်ကစၢ်တၢ်မၤစၢဖဲၣ်ကွီၢ်လၢပတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီကွီၢ်ဖိတဖၣ် ဒီး ၅၀၄ ကွီၢ်ဖိတဖၣ်လၢ တၢ်မၤလိယုၢ်တၢ်အမုၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူၣ်စၢယါဘျါကတီၢ်ကျိၣ်, တၢ်ကူၣ်စၢယါဘျါခိဖျိ နီၢ်ခိကွၢ်ဂီၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ, တၢ်ကူၣ်စၢယါဘျါခိဖျိ တၢ်မၤအမၤတၢ်, ဒီးတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါအိၣ်ထံးဖဲ(မ) (autism)/တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံၣ်သးတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ပတီၢ်တဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးအပုၤမၤစၢတၢ်ဒီး တၢ်ဆါအိၣ်ထံးဖဲ(မ) (autism)/တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံၣ်သး ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ အဆိၣ်ထွဲမၤစၢတၢ် ကမၤသကိးတၢ်ဒီး ဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်ဒီးကွီၢ်သရၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဆိတလဲလၢအပတီၢ်တဖၣ်အဘၣ်စၢ မုၢ်လၢဆိတလဲအသးလၢတၢ်ဆိလီၤပာ်လီၤအကျိၣ်အကျဲၣ် ဒီးလၢတၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- ဖဲတၢ်ဆါသၢတြိာ်မုၢ်ဟဲၣ်တၢ်မၤလိလၢဒဲလဲၣ်, ကွီၢ်ပုၤ, မ့တမ့ၢ် တၢ်စုးရဲၣ်အိၣ်ဖျါထီၣ်သးအလီၢ်အခါ မုၢ်ကီၢ်ရၢၣ်ဟီၣ်ကဝီၤကစၢ်ဆၢဒဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ဖဲပုၤမၤတၢ်ဖိလၢအိၣ်လၢကွီၢ် မ့တမ့ၢ် ကွီၢ်ဖိတဖၣ်တၢ်သမံၣ်သမိးကွၢ်ဒီးမုၢ်အိၣ်ဒီး COVID-19 တၢ်ဆါန့ၣ်, ကအိၣ်ဒီးတၢ်ပညိၣ်လၢကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢကွီၢ် ဒီး/မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤလိလၢ ဒဲလဲၣ် လၢကပၣ်ယုၢ်ဒီးတၢ်ဆိတလဲဆူ တၢ်မၤလိလၢဒိးတၢ်မၤတၢ်လၢအယံၤ/လၢအစိစုၤလိာ်သး လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တကတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- ဖဲပုၤမၤတၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ပုၤကွီၢ်ဖိမုၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ် COVID-19 တၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်န့ၣ် မုၢ်ဟီၣ်ကဝီၤကစၢ်ဆၢဒဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ဖဲပုၤမၤတၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ကွီၢ်ဖိဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ပုၤမၤတၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ကွီၢ်ဖိကဘၣ်တၢ်ဟံၣ်လီၤဖျါအိၣ်တဘျီယိန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤကလူပိာ်မၤထွဲ ကွီၢ်ကွၢ်ယၢ် တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချူ ဝဲၤကျိၤ (Georgia Department of Public Health), DeKalb ကမုၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချူ (DeKalb Public Health) ဒီးတၢ်ပၤဆူၣ်ရဲၣ်ကျဲၤဒီး တၢ်ဒိသးအတၢ်ဆါဖဲထၢၣ် (Centers for Disease Control and Prevention) အတၢ်န့ၣ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မုၢ်တၢ်မၤစၢတဖၣ်အိၣ်လၢအိၣ်ပုၤဝဲၢ်လၢကွီၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ် ဖဲပကတၢ်ကတီၢ်လၢတၢ်ထီၣ်ကွၢ်ကွီၢ်အဂီၢ်ခါ.

တၢ်စံးဆၢ- မုၢ်, ကွီၢ်တဖၣ်မၤဒဲးဆူၣ်လၢတၢ်ဒီးန့ၣ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢဒဲးသိးတၢ်မၤလိတၢ်လၢကွီၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်တုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွီၢ်ပုၤတတၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်, သးဂ့ၢ်ဝိပိညါတဖၣ်, ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတဖၣ် ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိလၢအဆိၣ်ထွဲမၤစၢတၢ်ကမၤတၢ်ဘူးဘူးတၢ်တံၢ်ဒီးကွီၢ်သရၣ်တဖၣ်ဒီးပၤဆူၣ်ရဲၣ်ကျဲၤတၢ်တဖၣ်လၢ တၢ်မၤဟါမၢ်ကွၢ်တၢ်တြိမၤတံၢ်တဖၣ်လၢအကဲထီၣ်တဘျီဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢကွီၢ်ဖိအတၢ်တုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ်လၢသးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချူ န့ၣ်ကမုၢ်တၢ်လၢအရူၣ်ဖိဒီးန့ၣ် ဖဲပကွၢ်လၢတၢ်ကွၢ်ကဒါကွၢ်ဆူ ကွီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤကွီၢ်ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢတၢ်ထံးဂံၢ်ထံးဘါအံၤဒဲလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ဟီၣ်ကဝီၤကထံးဂံၢ်ထံးဘါဒီးလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်သိၣ်လိလၢ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ်ဆူ ပုၤသးစၢ်သးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချူလၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢအိၣ်လၢလီၢ်ကဝီၤကွီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤလိယုၢ်န့ၣ်တဖၣ် လၢကပျဲတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤလိလၢအိၣ်ဖျါထီၣ်လၢအမၤအသးနီၢ်နီၢ်, ယုၢ်စ့ၢ်ကိးဒီးအကတီၢ်လၢတၢ်ထံၣ်လိာ်သးလၢဖဲၣ်သကိးဖဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်မိၢ်ပၢ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးဒီး တၢ်သးစၢ်ဆၢဆဲးကျၢ်လိာ်သး ဖဲတၢ်က့ၤထီၣ်ကဒါက့ၤကွၢ်အဆၢကတီၢ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- မိၢ်ပၢ်ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိကမတၢ်ပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်ဆူညါ လၢတၢ်စူးကါ ဘၢ်ဒီးအိၣ်အ့ၣ်ထၢၣ်နဲး လၢအမၤအသးဒ်နီၢ်နီၢ် အသး (virtual platform) ဒ်သးကနီၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤရဲၣ်ကျဲၣ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး တၢ်ဂဲၤလိထံသးအဂ့ၤကတၢ်လၢမိၢ်ပၢ် တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤကွၢ်တဖၣ်အပုၣ်ယဲၤသန့န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ယၢလၢအဂ့ၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအခဲအံၤလၢအဘၣ်ပးဒီးတၢ် ထီၣ်က့ၤကွၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ဟီၣ်ကဝီၤကွၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကျိးထံဒီး တၢ်ကတိၤကျိးထံတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဆူကွၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်ခါ.

တၢ်စံးဆၢ- မ့ၢ်. လီၢ်ကဝီၤကွၢ်တဖၣ်ကြးဆဲးကျိး တၢ်မၤလိအဲကလံးဝဲကျိၤ လၢလံာ်တီၤလိာ်မိတဖၣ်လၢအလိၣ်ဘၣ်ဝဲလၢတၢ် ကကျိးထံအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကျိးထံတၢ်တဖၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်မ့ၢ်ဆူကွၢ်တဖၣ်လၢအိၣ်ဒီးပုၤမၤလိအဲကလံးတဘျုးဂၤန့ၣ်လီၤ. တၢ် ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအိၣ်တဖၣ်တၢ်ယုၣ်ထီၣ်အိၣ်သ့ လၢတၢ်ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤကွၢ်တဖၣ်လၢအိၣ်ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတဘျုးဒ်လၢကတိၤ တၢ်လၢဟံၣ်လၢအကစၢ်အကျိၣ် တလၢထီၣ်ကွၢ်တၢ်ကျိၤအဲကလံးကျိၣ် (PHLOTE's) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ကွၢ်ဖိတဖၣ်ကပၣ်ယုၣ်မၤသကိးလၢတၢ်ဂီၢ်ခါတၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲ လၢတၢ်န့ၣ်လီၤပြုတၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲသ့ခါ.

တၢ်စံးဆၢ- မ့ၢ်. ကီၢ်ရူၣ်ဟီၣ်ကဝီၤကဟ့ၣ်ပျဲအခွဲးလၢ တၢ်ဂီၢ်ထီၣ်သိကတီၢ် တၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲ (varsity fall sports) လၢ တၢ်စးထီၣ်တၢ်လိာ်ကွဲပြုအကတီၢ်ဖဲ လၢအိးကထီၣ်ဘၣ်တသီန့ၣ်လီၤ. COVID-19 တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချု ကရူၢ်ကမၤဒဲးဒ်တၢ် ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စုၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ထၢၣ်လၢတၢ်ဆၢတဲာ်လၢမ့ၢ်တၢ်ကဆဲးမၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးဖဲတၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢပုၤကွၢ်ကီၢ်တၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤကရူၢ်တဖၣ် (auxiliary groups) တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ပညီမ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤကရူၢ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်သံကျဲကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွၢ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂဲၤကလံာ်ကရူၢ်, ပုၤဖိၣ် နီၢ်တယၢ်, ကရူၢ်လၢအကတဲာ်ကတီၢ်တၢ်, ကရူၢ်လၢအဂဲၤကလံာ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်, ဒီးတၢ်ဂဲၤကလံာ် (drill teams) ကရူၢ် တဖၣ်လၢအပၣ်ယုၣ်မၤသကိးလၢတၢ်ထူဖျါထူတၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်တၢ်ကဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ကွၢ်ဖိလၢအပၣ်ယုၣ်လၢ တၢ်ဂဲၤဒီး, တၢ်ကတိၤဂ့ၢ်လိာ်ဒီး တၢ်ဂဲၤကလံာ်/တၢ်ဒုးန့ၣ် တၢ်ဒီးတၢ်ဝဲ ဝဲတဖၣ် ကမၤလိအသးခါ.

တၢ်စံးဆၢ- တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢ အပၣ်ယုၣ်လၢ တၢ်မၤလိလံာ်မိၢ်ပုၤ (တၢ်ကစီၣ်လံာ်, တၢ်ဒုးန့ၣ်တၢ်ဒုးတၢ်အူ, နွဲလၢအတၢ်ဒုးန့ၣ်, တၢ် ဂဲၤဒီးတၢ်ထီၣ်ရူၣ်စံၣ်ညီၣ်ပိတု, တၢ်ကတိၤဂ့ၢ်လိာ်ပြုတၢ်, တၢ်ဒုးကရူၢ်, တၢ်ကဒီးလံာ်ဖျါ, ဖဲအုၣ်အမူး, တၢ်ဘီၣ်တၢ်ဂီၤဒိ (robotics), ဒီးတၢ်တုထီၣ်ဘီၣ်ထီၣ်တၢ်ကရူၢ်ဒီး တၢ်ပြုတဖၣ်) ကစးထီၣ်ကဒါက့ၤအသးဖဲ တၢ်မၤလိယါယုၣ်တၢ် တသီ မ့တမ့ၢ် ခံသီ စးထီၣ်ကဒါက့ၤအခါန့ၣ်လီၤ. ကွၢ်ဖိတဖၣ် ကပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်ဖဲ မ့ၢ်န့ၣ်(တဖၣ်) လၢတၢ်ပၣ်လီၤန့ၣ်အိၣ်လၢ ကထီၣ်ကဒါ က့ၤကွၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. ပကဆဲးမၤသကိးတၢ်ဒီးလီၢ်ကဝီၤကွၢ်အပုၤဆူတၢ်တဖၣ်လၢ ကမၤဘၣ်လိာ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢ အပၣ်ယုၣ်လၢ လံာ်တၢ်မၤလိမိၢ်ပုၤအပူၤဒီးအချၢတဖၣ် (လၢအပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲချး(ဘ)) လၢတဘၣ်တၢ်ပၣ်ပတုၣ်အိၣ်လၢ GHSA ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- pod အိၣ်ပညီမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- Pods ကြးပၣ်ယုၣ်ဒီး ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်အကရူၢ်လၢအဒ်သးလိာ်အသးလၢ podတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒိတဆၢကတီၢ်အတီၢ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤန့ၣ်တၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤအခိၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ် ဟံလီၤဆိပုၤကွၢ်တဖၣ်အလီၢ်လၢ တကရူၢ် စုၣ်စုၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပၣ်လီၤပုၤကွၢ်ဖိလၢ podတကရူၢ်စုၣ်စုၣ် တဘၣ်ဆိတလဲအသးကိးနံးန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ပၣ်လီၤကဒါက့ၤပုၤ ဆူ pod ကရူၢ်အပူၤသ့ ဖဲတၢ်မ့ၢ်ထုးထီၣ်ကွၢ် ပုၤတဂၤလၢ pod ကရူၢ်ပူၤထီၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဘၣ်ဟံလီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ တၢ်ကမၤလိ pod အဂီၢ်ဒ်သး တၢ်ကမၤလိမိၢ်ကွၢ် တၢ်ဆံၣ်ကတိၤသးဖဲ တၢ်န့ၣ်လီၤ/ဟးထီၣ်အလီၢ်, ပျဲတၢ်မၤကဆဲးကဆိဒီး တၢ်ပၣ်ကီၢ်တၢ်ဖိတၢ်လံာ်အလီၢ်, ဒီးအးလၢအကြးအဘၣ်လၢ တၢ်ကဆိတလဲကလံာ်အဂီၢ် (၂၀ မံးနံး) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ဟီၣ်ကဝီၤကဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကဆဲးကဆိတၢ်မၤအကျိၤအကျဲလၢ တၢ်ကလူၤပိာ်ထွဲအိၣ်အဂီၢ်ခါ.

တၢ်စံးဆၢ- ဟီၣ်ကဝီၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်ကျဲလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးတၢ်မၤကဆိလၢတၢ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်ကဆဲးကဆိဒီးတၢ်မၤသံ တၢ်ဆါအယၢ်လၢကွၢ်ဒီးတၢ်မၤလိတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဆဲးကဆိတၢ်သိၣ်တၢ်သိတၢ်ဘျုးတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၢ်လၢအ ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်မၤကဆဲးကဆိတၢ်လီၢ်ကဝီၤတဖၣ်လၢတၢ်ဖိဘၣ်အိၣ်ဒီးစူးကါအိၣ်ခဲအံၤခဲအံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ပိးတၢ်လီလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး **COVID-19** န့ၣ် အိၣ်လၢကွၢ်တဖၣ်အဂီၢ်ဧါ.

တၢ်စံးဆၢ- မ့ၢ်ဝဲတၢ်မၤတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤစၢၤကျိၤဆၢလီၤတၢ်ပိးတၢ်လီတဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး **COVID-19** လၢအလိၣ်ဝဲလၢ ကွၢ်အတၢ်အိးထီၣ်က့ၤသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်မၤကဆိစ့, တၢ်မၤကဆိဒီးမၤသံတၢ်ဆါအယၢ်ပိးလီတဖၣ်, နီၢ် ကျၢၢ်ဘၢမဲၣ်တဖၣ်, စ့ဖျိၣ်တဖၣ် ဒီးတၢ်ပိးတၢ်လီအဂၤတဖၣ်လၢတၢ်ပျၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်ကဆိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲတၢ်မၤတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤစၢၤကျိၤ န့ၣ်ကတၢ်ကတီၢ်တၢ်ပိးတၢ်လီတဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး **COVID-19** လၢအလိၣ်ဝဲလၢကွၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ဟ်လီၤ နီၣ်ထီၣ်မနုၤတဖၣ်လၢ လၢကကွၢ်ထွဲ ကလံၤတၢ်န့ၣ်လီၤဟးထီၣ်အကျိၤလၢကွၢ်ဒီး ဝဲဒးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ် တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ပျၢ်မၤတၢ်ဖိ ဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်သၢလါတဘျီလၢ **HVAC** အယုၣ်နံးခဲလၢာ် ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်မၤကဆိတၢ်ဒီး တၢ်ဆိတလဲ နီၣ်ပျံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ, **HVAC** ယုၣ်နံးန့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်ဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤ လၢအကြးအဘၣ်လၢတၢ်မၤ အါထီၣ်ကလံၤအတၢ်န့ၣ်လီၤဟးထီၣ်အကျိၤဖဲထၢၣ်လၢ တၢ်ပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤဒီးတၢ်ဒီးသအတၢ်ဆူးတၢ်ဆါ ဒီးဝဲဖိကဟၣ် တၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်ဟ့ၣ်ဖးအိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ဟ်ပနီၣ်လၢတၢ်ထီၣ်တၢ်ဒီးသအ လၢတၢ်ဟ်လီၤအီၤလၢ ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်ပျၢ်ဖျိၣ်လၢတၢ်က့ၤထီၣ်ကဒါက့ၤကွၢ် ဒီးတၢ် မၤတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- တၢ်ပျၢ်လၢတၢ်မၤအီၤလၢမဲၣ်ထံကလၢဆ့တဖၣ်တၢ်ဆိလီၤဟ်လီၤအီၤဖဲ တၢ်တူၢ်လိာ်အစီၤနီၤခိၣ် ဒီးတၢ်မၤလီၢ်လၢတၢ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးကမ့ၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤကဆိစ့တဖၣ်တၢ်ဟ်လီၤအီၤလၢတၢ်လီၢ်လၢပျၢ်အါအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်တၢ်အိၣ် ဆုၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ပနီၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး, တၢ်ဟ်အီၤလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ခဲလၢာ်အပျၢ်ဖဲအမ့ၢ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဂၤလိထံသး လၢတၢ်အိၣ်ဆုၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီ ဒီးတၢ်ကဆိကဆိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်ကဟ့ၣ် တၢ်ဒီးသအဆိသးလၢ တၢ်ပျၢ်ဖျိၣ်မနုၤတဖၣ်လၢ ကွၢ်ဖိလၢအဒီးကွၢ်သိလုၣ်ဘး(စ) အဂီၢ်န့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ပျၢ်ကွၢ်ဖိတဖၣ်လိၣ်ဘၣ်လၢကဘၣ်ဖျိၣ်နီၢ်ကျၢၢ်ဘၢမဲၣ်တဖၣ်, ဒီးကသံၣ်ထံမၤကဆိစ့တဖၣ်ကအိၣ်ဖဲကွၢ်ဖိတဖၣ်ထီၣ်ဒီး သိလုၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. ပျၢ်နီၣ်သိလုၣ်ဒီးပျၢ်လၢအကွၢ်ဟ့ၣ်စုၣ်တၢ်တဖၣ်လိၣ်ဘၣ်လၢကဘၣ်ဖျိၣ်နီၢ်ကျၢၢ်ဘၢမဲၣ် ဒီးကဟ့ၣ်နီၤလီၤ အီၤလၢတၢ်ဒီးသအမဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်တၢ်ကဟ့ၣ်တၢ်ဆၢထီၣ်ဆၢလီၤလၢ သိလုၣ်ဘး(စ)လၢ တၢ်လဲၤက့ၤဆုၣ်ကွၢ်လၢ ကွၢ်ဖိလၢအကြးအဘၣ်အဂီၢ်ဧါ.

တၢ်စံးဆၢ- သိလုၣ်ဘး(စ) တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤတဖၣ်ကအိၣ်ဒ်အညီၣ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအ ယါယုၣ်အသး ကမၤစ့ၤလီၤပျၢ်ဒီးသိလုၣ်အနီၣ်ဂံၢ် ဒီးဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤပျၢ်တတၢ်အိၣ်စိၤစ့ၤလိာ်သးလၢသိလုၣ်ဘး(စ) အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ယဖိစူးကါအဝဲအနီၢ်ကစၢ်အပိးလၢကွၢ်သ့ၣ်ဧါ.

တၢ်စံးဆၢ- **DCSD** ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၢ်အုထၢၣ်နဲးလၢပျၢ်တမ့ၢ်အတၢ်ဘျးဝဲအဂီၢ်လၢ ပိးလီလၢတမ့ၢ် **DCSD** အတၢ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဟ့ၣ်လီၤစရိဘၣ်ယး ပိးလီလၢဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ပျဲခဲး လၢအန့ၣ်လီၤစူးကါဟီၣ်ကဝီၤကွၢ်အုထၢၣ်နဲးသ့ဆုၣ်မိာ် ပါဒီးကွၢ်ဖိခဲလၢာ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံသးစူးအိၣ်ဒီးဟ့ၣ်ကုၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါလၢ ဟီၣ်ကဝီၤဘျီ မ့တမ့ၢ် ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤနီၢ်ကစၢ်ပိးလီတ ဖၣ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ယဖိစူးကါပိးလီကသ့ဖဲ တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ပတၢ်ဘၣ်ကံၤစုၤလီၤဖဲ တၢ်မၤလီၢ်လၢအစီၤစုၤယံၤလိာ်သးအကတီၢ်န့ၣ်ဧါ.

တၢ်စံးဆၢ- မ့ၢ်. ဟီၣ်ကဝီၤကံၤရၢၣ်ထဲးဂံၢ်ထဲးဘါလၢ တၢ်ကဟ့ၣ်လီၤကွၢ်ဖိတဂၤစုၣ်စုၣ် လၢအိၣ်ဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်ပိးလီတဖၣ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. မိာ်ပၤကမၤတၢ်ပတံထီၣ်လၢကွၢ်ဒီးဆဲးလီၤမံၤလၢ ပျၢ်စူးကါတၢ်ပိးတၢ်လၢ တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝံပျၢ်ကဟ့ၣ် လီၤပိးလီဆုၣ်ကွၢ်ဖိအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- တၢ်မနုၤကမၤအသးဖဲယဖိအပိးလီၤမ့ၢ်ဟးဂီၤအိၣ်လၢကွၢ်အခါန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ကွၢ်ဖိတဖၣ်ကဟံးန့ၣ်မုၢ်ဒါလၢအနီၣ်ကစၢ်ပိးလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤအသးမ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢအဘၣ်ယးဒီးပိးလီၤဟးဂီၤဖဲအိၣ်ကွၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်သံဒီးဒီးတၢ်ဟံးစုၤရဲၣ်ကျဲၤအီၤလၢကွၢ်ပုၤမၤအုၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွၢ်ဖိမ့ၢ်တသမံသမိးဟီၣ်ကဝီၤပိးလီၤန့ၣ်, ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ပုၤကဟ့ၣ်လီၤကွၢ်ဖိတကဝဲန့ၣ်လၢပိးလီၤလၢကစုးကဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ယဖိကလိၣ်ဘၣ်ပိးလီၤလၢအဒုးစဲဘူးအ့ထၢၣ်နဲး (မၤန့ၢ်အ့ထၢၣ်နဲးတၢ်ဆဲးကျၢ (hot spot)) ဖဲအိၣ်လၢကွၢ်အခါခါ.

တၢ်စံးဆၢ- ဟီၣ်ကဝီၤကွၢ်ဟ့ၣ်လီၤ အ့ထၢၣ်နဲးတၢ်စဲဘူးလၢပျံးထးတအိၣ် (wireless internet) လၢကွၢ်ကိးဖျၢၣ်ဒီးဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ခဲလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွၢ်ဖိတလိၣ်အါထီၣ်ပိးလီၤလၢ ကဆဲးကျၢဒီးအ့ထၢၣ်နဲးအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်- မ့ၢ်ယဖိကအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၢ်တၢ်မၤလိၣ်ပိးလီၤ လၢအမၤအသးနီၣ်နီၣ် (virtual tools) တခါယီၤလၢဟံၣ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်မၤန့ၢ်လၢကွၢ်ခါ.

တၢ်စံးဆၢ- တၢ်မၤလိၣ်အခိၣ်အယၢၤဒ်တၢ်နီၣ်ကီၢ်အသိး (virtual learning) န့ၣ် တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢအဲးပလံၣ်က့ၤရှၢၣ်ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်ဟံၣ်လံၣ်တြၢ်လၢအ့ထၢၣ်နဲးလီၤ (cloud-based applications) လၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၢ်အီၤကိးတီၤဖဲဒီး ကိးဆၢကိးကတီၢ်ဒဲးန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်လီၤအုၤအဲးပလံၣ်က့ၤရှၢၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်မၤတံၢ်တံၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

COVID 19 တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးကမံးတံၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်

ပစံးဘျူးဘၣ် ပတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးပုၤမၤတၢ်ကရူၢ်လၢအဟ့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ တၢ်ထံၣ်လိၣ်သးလၢအ့ထၢၣ်နဲးအဖိခိၣ်ဒီးယၢၤလၢတနွံအံၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. ကမံးတံၢ်တၢ်အံၤဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်လၢ တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအဝဲသ့ၣ်မုၢ်ဒါလၢတၢ်မၤတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတဖၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးလၢ တၢ်သိၣ်လိၣ်လၢမဲၣ်သကိးမဲၣ် လၢအကဲထီၣ်တၢ်လၢအဖိးမဲၣ်လိၣ်အသးဒီးကွၢ်ဖိ, မိၢ်ပၢ်တဖၣ်, ကွၢ်သရၣ်တဖၣ်, ဒီးဟီၣ်ကဝီၤပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါအဂၤအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကမံးတံၢ်ကရဲၣ်ကျဲၤ တလၢခဲဘျီလၢ တ (၁) န့ၣ်ရံၣ်လၢတၢ်ကတိၤသကိးတၢ်ဂဲၤလိၣ်ထံသးအဂၤကတၢ်လၢတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤပကွၢ်လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအကတီၢ်ဖဲ COVID-19 တၢ်ဆါသတြိၣ်ကတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲဘဲနဲးကရၢ်ဖိဒီး ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် ဟ့ၣ်နီၤသကိး “ယမ့ၢ်” (“န့ ”) ထါတဖၣ် ဖဲတၢ်ဟးအိၣ်ဘျဲးအိၣ်ကသ့ၣ်တနွံအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်ဝဲဒၣ် လိၣ်မဲၣ်ဖျၢၣ် ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတဖၣ်လၢ ထါတဖၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ခဲဘဲနဲးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်

လၢခဲကတၢ်, တနွံအံၤယတူၢ်လိၣ် ခဲဘဲနဲးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒ်တၢ်မၤအီၤနီၣ်ကီၢ် (virtual Cabinet Retreat) န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဖးဒိၣ်လၢတၢ်ကတိၤသကိး တၢ်လၢအလီၤဆိၣ်လိၣ်အသး ဒီးတၢ်ဒုးပၣ်ယုၣ်တၢ်ခဲလၢခဲဆ့ လၢ DCSD အပူၤဒီးတၢ်ကပၤယၢ် တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၢ်ကွၢ်ကျိၣ်စုတၢ်ဆိၣ်ထွဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကရၢ်ဖိတဘျူးဂၤသံကွၢ်ဘၣ်ယး တၢ်သံကွၢ်လၢကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးညီတဖၣ် ဒ်သိးကနၢ်ပၢ်အါထီၣ်ဘၣ်ယး တၢ်ထံၣ်တခိၣ်တၢ်ဘၣ်ယးကလုၢ်န့ၣ် လၢကကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဆူ ပုၤကွၢ်ဖိလၢဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်ကျိၣ်စုတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ဒီးတၢ်တုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးလၢတၢ်အိၣ်မူဒိတကတီၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ယသ့ၣ်ညါတဘျီယီၤလၢတၢ်ကတိၤသကိးလၢကလုၢ်န့ၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လိၣ်ကဲထီၣ်တၢ်ကိတၢ်ခဲလၢပဝဲကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်သ့န့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, ဟီၣ်ကဝီၤအိၣ်ဒီးလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးမၤတၢ်လၢ တၢ်ထဲသိးတုၤသိးလၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢကွၢ်ဖိခဲလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယမ့ၢ်လၢပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီးနွံကတၢ်လၢအဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. စံးဘျူးဘၣ်ဟံၣ်ဖိယီၤဖိတဘျူးဖျၢၣ်လၢအဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ထံၣ်ခိၣ်ဆၢလၢ ပမၤလဲၤဆူညါအဂ့ၤကတၢ်လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်သ့ဒ်လဲၣ်, ဒီးစံးဘျူးဘၣ်ပပုၤလၢအဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကူၣ်သ့စုဆိၣ်ထွဲလၢအမၤဒဲးဆူညါလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်အဂ့ၤကတၢ်လၢ တၢ်လဲၤဆူတၢ်မၤလိၣ်လၢအစီၤစုၤကိးနံၤဒဲးအဂီၢ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.

နပုၤဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ် အနီၣ်ဂံၢ် #1,